
VIDA ES CALENCA 
REFRESQUEM LA MEMÒRIA R I C A R D G U A N T E R 

QUÈ SE N'HA FET DE L'ASSOCIACIÓ 
DE VEÏNS DE L'ESCALA? 

En aquesta secció no sols cal refrescar la memòr ia per a recordar 
fets succeïts a la nostra vila fa mo l ts anys, s inó que també és 
convenient parlar d'al tres de mo l t més recents, gairebé acabats de 
suceir. 

A les darreries de l 'anterior règim polít ic espanyol i comença-
ment de la t ransic ió a l'actual, sorgí a l'Escala, c o m a d'al tres 
poblacions, un gran afany d'associar-se. 

Fruit del mateix, nasqué l 'associació de Pares d'Alumnes del 
Col·legi Públic l'Escala-Empúríes, els estatu ts de la qual foren aprovats 
pel Govern Civil de Girona, ei 1 9 de gener de 1976 . 

Pocs dies després, concre tament el 5 de febrer del mateix any, 
era autor i tzada l'Associació de veïns de l'Escala. Aquesta úl t ima és la 
que recordarem en aquest escrit . Els seus estatuts foren aprovats pel 
Govern Civil de la província en l 'esmentada data de 5 de febrer de 
1 9 7 6 , ara fa onze anys. 

En aquests estatuts s'assenyalava com a seu social, el local cedit 
per l 'A jun tament al núm. 53, planta 3?, de la "calle Caidos por la 
Patria", avui carrer del Port. 

No obs tan t això, les poques assemblees, tan ordinàr ies c o m 
extraordinàries, que se celebraren t ingueren lloc a la sala del Centre 
Cultural Munic ipa l Xavier Vi lanova. 

Com object ius i f inal i tats de l 'Associació, es concretaren els 
següents: " la p romoc ió cultural, educat iva i cívica del veïnat; la 
p romoc ió o creació dels serveis socials necessaris o convenients per 
a la comuni ta t ; la defensa dels interessos generals dels veïns; el 
desenvo lupament dels valors de convivència tendents a l 'aparició de 
l laços socials i de sol idar i tat humana i, en síntesi, to t el que pot 
cont r ibu i r a la mi l lora mater ial i moral dels veïns, actuant d intre de 
la normat iva legal per aquest t ipus d 'associacions". 

To ts aquests object ius quedaren relegats a un segon terme per 
donar pas a un altre que, precisament, no constava en la relació 
estatuària. 

A m ell, l 'Associació es const i tuïa est raof ic ia lment c o m a 
opos ic ió a l 'A juntament , que presidia el senyor Valeri Ballester i 
Guillot. 

I no sóc jo qui ho diu. Es la pròpia associació de veïns la que ho 
deia en un escrit publ icat en el l l ibre-programa de la Festa Major de 
l'Escala, de l 'any 1 9 7 7 : 

"...Però l'existència mateixa de l'Associació significa una 
vigilància i un control indirecte dels actes municipals que 
fins ara gaudien d'una manca total de control". 

Un dels camps en el qual t ingué més incidència el seu cont ro l i 
vigi lància fou en l 'urbaníst ic. El mateix escri t segueix dient: 

"A més, l'Associació ha estudiat uns quants punts 
importants de l'activitat municipal i impugnat tres projectes 
urbanístics que representen opcions que poden hipotecar 
el futur escaleno: ens referim als projectes del primer i del 
segon sector del Passeig de Ronda, que toquen quelcom 
tant important com La Creu i La Mar d'en Manassa...". 

També la premsa d'aquel ls dies se'n feia ressò: 
"En el punt referit a diversos aspectes d'ordenació urbana, 
el president senyor Xavier Rocha va donar lectura a l'escrit 
d'oposició de l'Associació, redactat pel seu sots-president, 
el senyor Carmel Isern, al segon projecte del Passeig de 
Ronda ". 

La pr imera Junta fou elegida en l 'Assemblea General extraordi-
nària que se celebrà el dia 1 1 de juny de 1 9 7 6 i fou la següent: 

PRESIDENT: Xavier Rocha i Rocha 
SOTS-PRESIDENT: Carmel Isern i Tallada 
SECRETÀRIA: M? Dolors Poch i Colomé 
TRESORER: Carles Mal lart i Sureda (e.p.r.) 
VOCALS: Ferran Pujol i Rustul let 

Jord i Boix i Lloch 
Jord i Oviedo i Fullà 
Rafel Moreno i Garcia 
Pompeu Cuero i Pellicer 
Lluís Figueres i Baix 
Rafel Puig i X imin is 

A l 'objecte de comple tar la ll ista dels membres de Junta f ins a 
dotze i de cobr i r algunes baixes voluntàr ies i d'altres de forçoses com 
la d'en Carles Mal lart i Sureda (e.p.r.), en successives assemblees 
s'escol l i ren els següents senyors, sempre amb el proced iment 
d 'eleccions: 

Carles Gispert i Batlle 
Josep Ros i Pijoan 
Jesús Callol i Llach. 

Cal remarcar que la d inàmica i vo luntar iosa secretària Dolors 
Poch causà baixa voluntàr ia i va ésser subst i tuïda per la senyora Lídia 
Català, si bé a les acabal les de la vida act iva de l 'Associació. 

Més d'una vegada, algú s'haurà preguntat si en l 'actual i tat 
aquesta Assoc iac ió de Veïns podria ésser úti l amb un a juntament 
democràt ic . 

Mireu per on que la resposta la t robem donada en l 'esmentat 
escrit del Programa de la Festa Major de 1977 , c o m si l 'haguessin 
endevinat deu anys enrera. 

Per si algun lector no t ingués el ll ibre a l'abast, li recordem 
l i teralment l ' interessant paràgraf: 

"Si bé les properes eleccions municipals faran que els 
partits polítics passin al primer pla, un cop que el nostre 
Ajuntament sigui verament democràtic, l'Associació de 
veïns continuarà essent ei principal canal, a través del qual 
es concretaran i expressaran els problemes generals dels 
escalenos i, d'altra banda, els futurs regidors i batlle hauran 
de mantenir un contacte constant amb l'Associació per tal 
d'interessar als veïns en els afers municipals i recollir llurs 
aspiracions". 

Segur que aquells e lements de Junta, en redactar aquest 
paràgraf, estaven pensant en futur i en parlar de "prob lemes generals 
dels escalencs" es devien referir al fu tur Pla General, en aquests 
m o m e n t s d'actual i vi tal impor tànc ia per a to ts els escalencs; al 
Cadastre de Rústica, ac tua lment acabant-se el t ràmi t de la seva 
revisió, els resultats de la qual veuran els escalencs quan rebin la 
not i f icac ió d'Hisenda; a l 'Emisari submarí; al problema de l 'emplaça-
ment del mercat; en els gossos abandonats; en el Cement i r i Vell; en 
el c remador d 'escombrar ies; En el repar t iment del Correu... 

La llista que est ic t ranscr iv in t dels projectes d'aquella an imosa 
gent és mol t llarga. Cal dir que d'al tres ja estan assol i ts i, 
sor tosament , reali tzats a benef ic i de l'Escala. 

No obstant , amb els no por ta ts a cap i amb els altres que s'estan 
realitzant, segur que l 'Associació hi t indr ia avui dia mo l t a dir i a fer. 
Per alguna cosa, ells estaven convençuts que l 'Associació havia de 
cont inuar. 

L làs t imosament , aquest canal a través del qual s 'havien de 
concretar i expressar els problemes generals dels escalencs, malgrat 
l 'existència d 'un A jun tamen t democrà t ic - h o deien persones mo l t 
democrà t iques- , ha quedat incomunica t ja fa temps. 

El que ja és més difíci l és respondre a la pregunta que encapçala 
aquestes línies i que, segurament, més d'una vegada, s 'hauran fet 
alguns dels més de 1 9 0 associats que va arribar a tenir l 'Associació: 
"Què se n'ha fet de l'Associació de Veïns"? 

Per t robar-h i un aclar iment, hem de recórrer, una vegada més, al 
curt però interessant íss im escrit del programa. En el seu ú l t im 
paràgraf diu el següent: 

"Com sigui que l'actual President, Xavier Rocha, deixarà 
d'ésser veí de l'Escala a causa de Notari a Calella de la 
Costa, el Sots-President Carmel Isern assumirà les funcions 
presidencials fins a ía renovació estatuària de ia meitat de 
i a Junta". 

Nosaltres ens guardarem bé prou de comparar la vàlua de les 
persones, però el fet és que amb la marxa del senyor Rocha, la vida 
de l 'Associació s'anà apagant ràpidament f ins arribar a no saber-se'n 
res més. Ni tan sols se celebrà una Assemblea per a donar una 
expl icació als gairebé 2 0 0 associats, amb el qual s'hauria donat 
comp l imen t a l 'ú l t im art icle dels seus estatuts, el 3 4 i que diu: 

"En cas de disolució de l'Associació formalment acordada, 
de la manera i amb ei quorum previst en els presents 
Estatuts o en l'aplicació jurisdiccional de la legislació vigent, 
l'Assemblea General nomenarà una Junta liquidadora amb 
el manament específic i exprés de destinar els fons 
sobrants a obres o entitats benèfiques i socials del municipi 
de i'Escala ". 

Com que la in formac ió rebuda al respecte, f ins avui, ha estat 
to ta lmen t nul·la, resulta normal i del to t lògic que la gent es segueixi 
preguntant : ¿Què se n'ha fet de l'Associació de veïns de l'Escala? 
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